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احزاب

شجاع پوريان: 

حزب »اتحاد ملت ايران« حزبي مقطعي و انتخاباتي 
نيست

عضو ش��وراي مركزي حزب اتحاد مل��ت ايران با بيان 
اينكه حزب اتحاد ملت ايران مقطعي و انتخاباتي نيست، 
گفت: ح��زب اتحاد ملت اي��ران در جبه��ه اصلاح طلبان 
به دنبال سهم خاصي نيس��ت و حتي بنا نداريم تك روي 
كنيم. ولي الله ش��جاع پوريان، عضو شوراي مركزي حزب 
اتحاد ملت اي��ران در گفت وگو با فارس، در پاس��خ به اين 
پرس��ش كه حزب اتحاد براي انتخابات مجلس ش��وراي 
اسلامي چه برنامه هايي دارد، اظهار داشت: حزب اتحاد ملت ايران يك حزب مقطعي 
كه در آس��تانه انتخابات شكل گرفته باشد، نيس��ت. وي افزود: حزب اتحاد ملت ايران 
از يك س��ال پيش درخواس��ت خود را براي صدور مجوز به وزارت كشور ارسال كرد و 
تصميم عقلاني گرفته شد تا اين حزب تشكيل شود. ش��جاع پوريان خاطرنشان كرد: 
بنا داريم از تجارب حزب ه��اي موفق چه در خ��ارج و چه در داخل اس��تفاده كنيم و 
مي خواهيم در مورد آموزش حزبي تلاش كرده و فرهنگ حزبي را در كش��ور تثبيت 
كنيم. عضو ش��وراي مركزي حزب اتحاد مل��ت ايران با بيان اينكه ح��زب اتحاد ملت 
ايران بنا دارد با همه احزاب قانوني كشور تعامل داشته باشد، گفت: مي خواهيم مروج 
گفت وگو و بحث هاي گروهي و خارج از گروهي باشيم. شجاع پوريان تاكيد كرد: حزب 
اتحاد ملت ايران براي دهمين انتخاب مجلس شوراي اس��لامي در كنار ديگر احزاب 
اصلاح طلب فعاليت خواهد داشت و با ش��وراي هماهنگي جبهه اصلاحات نيز كاملا 
هماهنگ خواهيم بود. وي ادامه داد: حزب اتحاد ملت ايران در جبهه اصلاح طلبان به 
دنبال سهم خاصي نيست و حتي بنا نداريم تك روي كنيم. از تصميم كلي اصلاح طلبان 
پيروي خواهيم كرد. عضو شوراي مركزي حزب اتحاد ملت ايران از درخواست عضويت 

اين حزب در خانه احزاب پس از شكل گيري اركان رسمي خبر داد. 

اعضاي حزب رهروان با لاريجاني ديدار مي كنند
دبير فراكس��يون اصولگرايان رهروان ولايت مجلس 
از ديدار دس��ت ان��دركاران تش��كيل حزب ره��روان با 
رييس مجلس شوراي اس��لامي در هفته جاري خبر داد. 
ايرج عب��دي، نماينده م��ردم خرم آب��اد در مجلس در 
گفت وگو با فارس، گفت: طبق برنامه بناست تا اعضاي 
دست اندركار در تشكيل حزب رهروان در هفته جاري 
با رييس مجلس شوراي اس��لامي ديدار داشته باشند. 
وي همچنين با اش��اره به لزوم رفتار حزبي افزود: بناس��ت در اي��ن ديدار اقدامات 
صورت گرفته در تشكيل حزب مطرح و بررسي و جمع بندي در خصوص اقدامات 

صورت گرفته انجام شود. 

رييس خانه احزاب:

 فعاليت صنفي، خط قرمز خانه احزاب است
رييس خانه اح��زاب با تاكيد ب��ر فعاليت صنفي خانه 
احزاب اظهار كرد: فعاليت صنفي خط قرمز و يكي از اصول 
خانه احزاب است. محمدحس��ن غفوري فرد در گفت وگو 
با ايسنا با اش��اره به نقش دولت در بازگشايي مجدد خانه 
اح��زاب گفت: دول��ت يازده��م به ص��ورت خيلي جدي 
موافق با تحزب بود و در همين راستا نيز با جديت فراوان 
به دنبال افتتاح خانه احزاب بود. وي با اش��اره به دشواري 
هماهنگ شدن احزاب كشور در موضوع خانه احزاب، خاطرنشان كرد: تشكيل مجدد 
خانه احزاب نتيجه كار بسيار وسيعي است كه هم معاونت سياسي وزارت كشور و هم 
احزاب و گروه هاي مختلف اصولگرا، اصلاح طلب و مستقلين، آن را به خوبي انجام دادند. 
رييس خانه احزاب در ادامه با اشاره به فعاليت هاي اين تشكل صنفي در گذشته اظهار 
كرد: در دوره قبل در خانه احزاب منش��ور وفاق به امضا رسيد. همچنين در دوره هاي 
قبل در خان��ه احزاب آس��يايي عضويت داش��تيم. گردهمايي احزاب اس��لامي نيز از 
ديگر فعاليت هاي دوره هاي قبل خانه احزاب بود. وي ادام��ه داد: در دوره جديد ادامه 
فعاليت هاي قبل از جمله مواردي اس��ت كه پيگيري خواهيم كرد. ان شاءالله در دوره 
جديد بتوانيم با كمك اعضا و همكاري نهادها اقدامات خوبي در توس��عه سياسي در 
كش��ور انجام دهيم. غفوري فرد با تاكيد بر صنفي بودن ماهي��ت فعاليت خانه احزاب 
گفت: فعاليت صنفي خط قرمز و يكي از اصول خانه احزاب است. بايد در خانه احزاب 
به تحزب كمك كنيم نه به يك حزب. ان شاءالله به گونه اي فعاليت خواهيم كرد كه در 

كشور تحزب نهادينه شود.

اخبار

چهره روز
صوفي: 

انتخابات آزاد براي دولت روحاني بازي برد- برد است
وزير تعاون دولت اصلاحات عملكرد دولت روحان��ي را در حوزه هاي مختلف مثبت 
ارزيابي كرد. علي صوفي در گفت وگو با ايلنا، خاطرنشان كرد: عملكرد دولت روحاني در 
حوزه سياست خارجي بسيار موفق و درخشان بوده و در واقع كاري كه تيم مذاكره كننده 
انجام داده اس��ت، به عنوان يك كار بزرگ در تاري��خ ايران باقي خواهد مان��د و بايد اين 

موفقيت را به مردم و به دولت تبريك گفت. 
وي با اش��اره به اينكه توجه به توافق هس��ته اي موجب ش��د دولت روحاني در حوزه 
سياس��ت داخلي دس��ت  به عصا تر راه برود، گفت: انتظارها و توقع مردم از دولت روحاني 
بر اساس شعارهايي كه در زمان انتخابات مطرح كردند، نسبت به عملكرد ايشان بيشتر 
بوده است. البته مواضع شجاعانه رييس جمهور در برخي موارد توانسته در حوزه داخلي 
تاثيرگذار باشد. عضو شوراي مركزي حزب اتحاد ملت ايران اسلامي با اشاره به انتخابات 
پيش رو گفت: فضاي سياسي كشور نسبت به دو س��ال پيش باز تر شده است، اما هنوز 
در برخي حوزه ها فضاي امنيتي وجود دارد و از س��ويي ديگر دخالت  نهادهاي خاص در 
انتخابات مردم را نگران كرده است. صوفي ابراز اميدواري كرد فضاي سالمي در انتخابات 
مجلس آينده شكل بگيرد و كس��ي كه راي نياورده نيز نتيجه انتخابات را بپذيرد و افراد 
حقيقي براي فعاليت سياسي با محدوديت و ممنوعيت مواجه نشوند و برگزاري انتخاباتي 

با اين مختصات مي تواند به عنوان يك كار خوب در كارنامه دولت باقي بماند. 
اين فعال سياس��ي اصلاح طلب با اش��اره به اينكه يك مجلس كارآم��د نتيجه يك 
انتخابات درست است، گفت: اگر چنين مجلسي ش��كل بگيرد، بيشترين كمك را براي 
پيش بردن برنامه هاي مختلف سياس��ي و اجتماعي به دولت خواهد ك��رد لذا برگزاري 
انتخابات آزاد، ب��راي دولت روحاني بازي برد- برد اس��ت. وزير تع��اون دولت اصلاحات 
با اش��اره به اينكه دولت در حوزه اقتصاد هنوز نتوانس��ته ركود را از بازار داخلي دور كند، 
افزود: البته مش��كلات فراواني پيش روي دولت قرار داش��ت و ميراث باقيمانده از دولت 
قبل در كنار تحريم ها و كاهش قيمت نفت تا حد زيادي براي اين دولت دردسرهايي به 
وجود آورد، اما به نظر مي رسد تصميم گيران اقتصادي دولت سعي دارند با ثبات در بازار 
مانع افزايش تورم شوند كه اين مساله موجب افزايش بيكاري و مشكلات اقتصادي ديگر 
مي شود. استاندار پيش��ين بوشهر و گيلان افزود: معمولا س��رمايه ها در يك يا چند بازار 
وارد مي شوند و ركود يك بازار به معناي رونق يك بازار ديگر اس��ت، اما در حال حاضر بازار 
مس��كن و طلا و بورس و... با ركود مواجه است. اين فعال 
سياسي اصلاح طلب با اشاره به افت شاخص بورس در 
ماه هاي گذشته خاطرنشان كرد: اين وضعيت مناسبي 
نيست و نگاه موشكافانه نشان مي دهد افزايش قيمت 
خوراك كارخانه هاي پتروشيمي موجب سقوط قيمت 
اين كارخانه ه��ا ش��د و در   نهايت موجب س��قوط 
بورس شد. صوفي در پايان خاطرنشان كرد: 
اميدواريم با توافق هس��ته اي به مرور 
ش��اهد افزايش رونق بازار باشيم و 
مش��كلات اقتصادي كشور نيز 

كاهش بيابد. 

     محمد حس�ين مهرزاد/   اصلاح طلبان ب�ا ورود حزب اتحاد مل�ت ايران به ميدان 
سياس�ت، اميدوارتر از قب�ل فعاليت ه�اي انتخاباتي ش�ان را س�امان مي دهند اما 
نگراني هاي خاص خود را ه�م دارند. نگراني هايي كه هرگز رقي�ب اصولگرا را تهديد 
نمي كند و منحصر به آنان اس�ت. نگراني از چگونگي بررسي صلاحيت ها آنقدر مهم 
بوده كه طي هفته گذش�ته رييس جمهور روحان�ي نيز درب�اره آن دغدغه هاي خود 
را مطرح كرد. با اين حال جريان اصلاحات كه در انتخابات رياس�ت جمهوري گذشته 
با عدم امكان حضور كانديداهاي اصلي روبه رو ش�د توانس�ت با اتحاد ميان عارف و 
روحاني در همان زمين كوچك تدارك ديده ش�ده به بازي بپردازد و اتفاقا برنده هم 
باش�د. همين تجربه آنها را امي�دوار مي كند كه در ص�ورت تكرار روي�ه قبل باز هم 

بتوانند در انتخاب�ات پيش رو برنده باش�ند. آنها اگرچه نگران بررس�ي صلاحيت ها 
هستند و هر روز با شايعات مختلفي نظير ليس�ت 9 هزار نفره و... مواجه مي شوند اما 
اين بار مي خواهند اين پارامتر را از معادلات خود حذف كنن�د و با اتكا به توان دروني 
خود، كار را به پيش ببرن�د. به همين دليل نيز اين بار مكانيزم تعيي�ن كانديداها را به 
حوزه هاي انتخابيه بردند و قرار گذاشتند تا از مركز كانديداها را تعيين نكنند. امروز 
در سراسر كشور چهره هاي كمتر شناخته ش�ده اصلاح طلب محلي حضور دارند كه 
ظرفيت كانديداتوري دارند و مي توانند با ورود به مجلس اهداف اصلاحات را پيگيري 
كنند. ش�ايد اصلاح طلبان براي اين انتخابات نيز مانند س�ال 92 مجبور شوند بدون 
ژنرال وارد بازي ش�وند. با اين حال همان قدر كه اصلاح طلب�ان از انتخابات 92 درس 

گرفته اند جريان مقابل هم گرفته است و معلوم نيست سرنوشت اين انتخابات و تاييد 
صلاحيت ها چگونه رقم بخورد. از س�وي ديگر اين روزها دو راهب�رد اصلي در ميان 
اصلاح طلبان مطرح است. عده اي بر اين باورند كه نبايد از ابتدا هدف را كسب اكثريت 
قرار داد و با رويكرد رس�يدن به مجلس پنجم بدون حضور تندروها مي توان به هدف 
دست يافت. اما بخشي ديگر از اصلاح طلبان معتقدند هر جريان سياسي در انتخابات 
بايد مبناي تلاش خود را رس�يدن به هدف حداكث�ري قرار دهد و اگ�ر به هر دليلي 
دستيابي به اين هدف مقدور نش�د روي هدف حداقلي تمركز كنند. به نظر مي رسد 
راهبرد دوم امروز در س�طح رهبران اصلاحات پذيرفته ش�ده باش�د. در گفت وگو با 

محمد رضا خاتمي و عبدالواحد موسوي لاري اين موضوعات را به بحث گذاشتيم. 

اصلاح طلبان با كدام راهبرد وارد انتخابات مي شوند؟

تحقق اهداف انتخاباتي اصلاحات با » اتحاد و انسجام«

محمدرضا خاتمي در گفت وگو با »اعتماد«: 
انبوهي از اصلاح طلبان آماده ورود به انتخابات هستند

موسوي لاري در گفت وگو با »اعتماد«: 
انتظارمان از شوراي نگهبان روشن است

  ارزيابي شما از شكل گيري حزب اتحاد ملت چيست؟ چه 
اثرگذاري اي را براي اين حزب متصور هستيد؟

اميدواريم حزب اتحاد ملت ايران اس��لامي نق��ش مثبتي در 
جريان اصلاحات داش��ته باشد. با ش��كل گيري اين حزب قدم 

مثبت و مفيدي برداشته ش��ده و بچه هايي كه از قديم با هم 
همكاري مي كردند و همفكر هم بودند به ميدان آمده اند كه 
اميدواريم در دستيابي به اهدافي كه تعريف شده موفق باشند. 

  در فاصله باقيمانده تا انتخاب�ات ارتباط اتحاد با 
اصلاح طلبان براي پيش�برد اه�داف انتخاباتي 

چگونه خواهد بود؟
در انتخابات همه اصلاح طلبان بايد با هم باش��ند. 
حزب اتحاد هم اگر بخواهد فعاليت انتخاباتي داشته 
باش��د بايد با بقي��ه اصلاح طلبان ائتلاف كن��د. البته 
گام هاي خوبي هم در اين راس��تا برداش��ته شده كه 

اميدواريم اتحاد اصلاح طلبان تقويت شود و تا انتخابات 
بتوانيم در جهت تعميق اين اتحاد و انسجام گام  برداريم. 

  اخبار و شايعه هاي نگران كننده اي در خصوص 
چگونگي بررس�ي صلاحيت ها توس�ط ش�وراي 
نگهبان به گوش مي رسد. موضع جريان اصلاحات 

در برابر رد صلاحيت هاي احتمالي چيست؟
تا آنجايي كه من خب��ر دارم اصلاح طلبان بن��ا را بر اين 
گذاشته اند كه همه نيروهاي شان رد صلاحيت شوند اما اگر 
اتحاد داشته باشند مي توانند بدون توجه به رد صلاحيت هاي 
احتمالي با كانديداهاي رده چهار و پن��ج هم پيروز انتخابات 
شوند. مهم حفظ و تعميق همان اتحاد و انسجام است. انتخابات 
رياس��ت جمهوري گذشته در س��ال 92 به ما نش��ان داد اگر 
كانديداهاي اصلي جريان اصلاحات هم حذف شدند مي توانيم 

ايفاي نقش كنيم و مردم را ني��ز همراه خود 
داشته باش��يم. بنابراين امروز هم با استفاده 
از همان تجربه مه��م در صورتي ك��ه برنامه 
داش��ته باش��يم مي توانيم كاري كنيم كه به 
هدف هاي مان برسيم. در شرايط فعلي همه ما 
اصلاح طلبان با تمام ظرفيت مان بايد به توان و 
ظرفيت خودمان متكي شويم نه اينكه اميد به 
اين داشته باشيم كه رد صلاحيت نكنند. اگر 
رد صلاحيت نكردند چه بهتر مقصود ما حاصل 
مي ش��ود اما اگر رد صلاحيت كردند هم بايد 

آمادگي داشته باشيم كه اين انتخابات را با اتحاد خودمان به آن شكلي 
كه مايل هستيم پيش ببريم و ان شاء الله نتيجه مطلوب هم بگيريم. 

  نيروهاي درجه س�ه و چهاري كه گفتيد آنقدر پاي كار 
هستند كه بتوانند اهداف اصلاح طلبانه را در مجلس 

آتي پيش ببرند؟
البته من اين را اصلاح كنم كه ما نيروي درجه سه و چهار 
كه مي گوييم از لحاظ كيفيت افراد نيست بلكه از نظر ميزان 
شناخته ش��دن افراد در جامعه و شهرت اصلاح طلبي 
آنان است. همه نيروهاي ما كيفي و خوب هستند. 
اين طور نيست كه فكر كنيد نيروهاي درجه سه و 
چهار از نظر رتبه اصلاح طلبي درجه بندي مي شوند. 
در حال حاضر انبوهي از اصلاح طلبان در سراس��ر 
كش��ور حضور دارند كه توان ش��ان شناخته شده 
نيست. ترديد نداريم هر كدام از اين افراد مي توانند 
به اندازه به اصطلاح ژنرال هاي اصلاحات نقش آفريني 
كنند. حال ممكن است مردم آنها را به درستي نشناسند 
يا درون فضاي سياسي كشور شناخته نشده باشند اما 
وقتي ما اتحاد داشته باشيم و بتوانيم با انسجام به ليست 
واحد برسيم مي توانيم اين نيروها را به مردم بشناسانيم و 

نتيجه اي را كه مي خواهيم بگيريم. 
  مس�ووليت اصلي در جبهه اصلاح�ات براي 

پروژه انتخابات بر عهده كدام گروه و شوراست؟
ما همه با هم هستيم. ش��خصيت هاي اثرگذار، احزاب، 
گروه ها، ش��وراي هماهنگي، ش��وراي راهبردي و شوراي 
مشورتي رييس دولت اصلاحات بدون اختلاف با يكديگر 
مشغول كار هس��تند و نتيجه فعاليت ها حتما در يك راستا 
خواهد بود. بنابراين اين تصور غلطي است كه برخي مي گويند 

يك شورا مسووليت اصلي را به عهده دارد. 
  آي�ا راهب�رد اصلاح طلب�ان ب�راي 
انتخاب�ات پي�ش رو كس�ب اكثريت 
مجلس اس�ت؟ برخ�ي معتقدند بهتر 
است به جاي تلاش براي كسب اكثريت 
به دنبال تشكيل مجلس�ي باشيم كه 

نظير مجلس پنجم عمل كند. 
چرا كه نه. حتما كس��ب اكثريت مجلس 
برنامه ما است و اين مهم نيز در دسترس است 

و اصلا براي همين منظور تلاش مي كنيم.

  آخرين وضعيت پ�روژه انتخابات در جري�ان اصلاحات 
چگونه دنبال مي شود؟

ما همان طور كه برنامه ريزي كرديم مشغول انجام فعاليت هستيم 
و امروز نيروهاي اصلاح طلب سراسر كشور از انسجام و اتحاد بسيار 

خوبي برخوردارند كه اميدواريم با حضور همه شخصيت ها و 
احزاب اصلاح طلب اين انسجام تا انتخابات حفظ شود. 

    اخيرا مباحثي مانند تعطيلي جلسات شوراي راهبردي 
و جايگزيني نهاد عالي اصلاح طلبان مطرح شده است. آيا 

شوراي راهبردي فعاليت عادي خود را انجام مي دهد؟
اين بحث ها مطرح نيست و شوراي راهبردي انتخابات 
اصلاح طلبان هم كار خودش را انجام مي دهد. همان طور 
كه اعلام كرده ايم ش��وراي راهبردي قرار نيس��ت كار 
اجرايي انج��ام دهد. بنابراين وظايفي ك��ه براي خود 

تعريف كرده را در حال حاضر انجام مي دهد. 
در  اصلاح طل�ب  نيروه�اي   وضعي�ت 

استان ها چگونه است؟
دوستان ما هم در استان ها فعال هستند و كار 

را به پي��ش مي برند. از اين بابت هن��وز دغدغه جدي 
نداريم و تنها به حفظ انسجام آنها فكر مي كنيم. به نظرم 
مسيري كه در حال دنبال شدن است مسير خوبي است. 

 آيا ش�وراي اصلاح طلبان اس�تان در همه 
استان هاي كشور تشكيل شده است؟ 

در اكثري��ت اس��تان ها ش��وراي اصلاح طلبان 
تشكيل شده است. چند اس��تان باقي مانده كه آن 
هم طي س��ه هفته آينده كارش به اتمام مي رسد و 

نگراني از اين بابت نداريم. 
 شايعه هاي نگران كننده اي در خصوص نحوه 

بررس�ي صلاحيت ها از طرف شوراي 
نگهبان شنيده مي شود. موضع شما 

در قبال اين مساله چيست؟
مساله نحوه بررسي صلاحيت كانديداها 
مس��اله اي اس��ت كه هميش��ه بوده و اين 
دغدغه وجود دارد كه دستگاه هاي مسوول 
اعم از اجرا كنند گان و ناظران فراتر از قانون 
حركت كنند و نگاه شان قانونمدارانه نباشد. 
اين دغدغه ما اس��ت ولي س��عي مي كنيم 
خوش بين باش��يم و فك��ر كنيم ك��ه بايد 

به متوليان امر فرصت داد كه بتوانند در يك ش��رايط مناسب متكي به 
قانون تصميم بگيرند.  انتظاري هم كه داريم خيلي ساده  و روشن است. 
مي خواهيم مجريان و ناظران مبناي شان قانون باشد و سليقه شخصي را 
جايگزين قانون نكنند. اين اميدواري وجود دارد كه ان شاء الله هم شوراي 
نگهبان و هيات هاي منتسب به آن و هم وزارت كشور و دستگاه هاي 
اجرايي تمسك به قانون را اصل قرار دهند و با همين نگاه، تعاملي بين 
جريان اصلاح طلب و مجموعه دس��ت اندركاران بايد صورت بگيرد. 
نقطه نظرات ما هم بايد به اين مجموعه ها منتقل شود. گوش شنوايي از 
آن طرف بايد وجود داشته باشد و بيان رسايي هم از اين طرف 
وجود داشته باشد تا بتوانند اين دغدغه را پاسخ بدهند ما 
نمي توانيم اين دغدغ��ه را ناديده بگيريم ام��ا اميدواريم 
دو طرف اجرا و نظارت به اين نتيجه برسند كه هيچ راهي 
جز اجراي قانون نداريم. س��ليقه ها را ب��راي كانديداها 
بگذارند دستگاه اجرا و نظارت فارغ از وابستگي كانديداها 

به جريانات و گروه هاي سياسي تصميم بگيرند. 
 عده اي معتقدند بايد به س�مت شكل گيري 
مجلسي ش�بيه مجلس پنجم حركت كنيم و 
عده اي نيز مي گويند بايد براي كسب اكثريت 
كرسي هاي مجلس تلاش كرد. در جريان اصلاحات 

كدام ايده مورد اجماع قرار گرفته است؟
هر جريان سياسي داراي نظراتي است كه فكر مي كند 
براي تحقق آن ايده ها و نظرات بايد نيروهاي خودش را در 
مجلس داشته باشد بنابراين براي كسب حداكثر كرسي ها 
تلاش مي كنيم اما اين طور نيست كه اراده يك جريان بتواند 
تمام صحنه انتخابات را پوشش دهد.قاعدتا تلاش خود را 
براي كسب اكثريت مي كنيم. هدف داشتن مجلسي است 
كه وفادار به اصول و آرمان هاي امام و انقلاب باشد و مصالح 

ملي را بر مصالح جناحي ترجيح دهد. 
  زمستان سال 91 شما به اتفاق آقايان مجيد 
انصاري و اسحاق جهانگيري با رهبري انقلاب 
ديدار و گفت وگو كرديد. آيا پيش از انتخابات 

مجلس نيز چنين ديداري ميسر مي شود؟
ما هر وقت فرصت شود آن را مغتنم مي شماريم 
كه خدمت رهبري برسيم. مي خواهيم نقطه نظراتي 
كه داريم بگوييم و فكر مي كنم اين ديدارها قطعا 
مثبت است. هر زماني كه شرايط فراهم شود سعي 

مي كنيم باز هم خدمت ايشان برسيم. 

فرج الله كميجاني، در گفت وگو با »اعتماد«:  
رقيب برنامه اي ندارد، تفرقه افكني مي كند

مجيد انصاري: 
 تاييد صلاحيت ها را چالش پيش روي اصلاحات نمي دانيم

    مهدي نوروز/ اصولگرايان دس�ت به كار شده اند، يك بار 
دلواپس اصلاح طلبان مي ش�وند و س�عي دارن�د از گروهي 
اصلاح طلب عليه گروهي ديگر مصاحبه بگيرند و روزي سعي 
دارند اصلاح طلبان را جداي از حاكميت نشان دهند. همين 
اس�ت كه چهره هاي اصلاح طلب مي گويند بايد مراقب اتاق 
فكر تفرقه افكني جريان اصلاحات ستيز بود. فرج كميجاني، 
فعال سياسي اصلاح طلب در همين رابطه بر اين اعتقاد است 
كه اگ�ر اصلاح طلبان ب�ر محوريت رييس دول�ت اصلاحات 
فعاليت كنن�د گرفتار تله ه�اي اختلاف افكني رس�انه هاي 

جريان رقيب نخواهند شد. 

     ارزيابي شما از وضعيت فعلي اصلاح طلبان چيست؟
اصلاح طلب��ان در ش��رايط خيلي 
خوبي به س��ر مي برند به خصوص پس 
از تجربه موفق انتخابات سال 92 به اين 
نتيجه رسيده اند كه در انتخابات پيش رو 
نيز بايد با اتحاد و انسجام دروني حاضر 
بشوند. درراستاي همين مساله شوراي 
راهبردي به رياست آقاي موسوي لاري 
شكل گرفته كه به امور استان ها پرداخته 
و افراد حوزه ه��اي انتخابيه را س��امان 
مي دهد و همچنين شوراي هماهنگي 

نيز با مسووليت آقاي محسن رهامي وجود دارد كه وظيفه آن سامان 
دادن و هماهنگي بين احزاب اصلاح طلب عضو است. بين دو شورايي 
كه اشاره شد هماهنگي خوبي برقرار شده است. تحليل هاي مشتركي 
در ميان اصلاح طلبان وج��ود دارد اينكه باي��د در انتخابات مجلس 
تاثيرگذار باشند و مجلس را به جايگاه اصلي خودش برگردانند باور 
ما اين است كه مجلس از مسير و شأن خودش دور شده است. در واقع 
بايد مجلسي را ش��كل بدهيم كه اهداف مردم را دنبال كند و مطابق 

حرف امام)ره( عصاره فضايل ملت باشد. 
 علت ت�لاش اصولگرايان و رس�انه هاي آنان ب�راي ايجاد 

اختلاف و انشقاق ميان اصلاح طلبان چيست؟ 
با توجه به مساله انسجامي كه در رابطه با اصلاح طلبان گفته شد 
در جناح مقابل سعي بر اين است كه بين اصلاح طلبان اختلاف ايجاد 
كرده و اين انسجام از بين برود بنابراين آنان ماموريت خود را اين گونه 
تعريف كرده اند كه تلاش كنند تا اصلاح طلبان پراكنده ش��وند. اما 
بايد درنظرداش��ت كه در ذات افراد اصلاح طلب، چه افرادي كه عضو 
احزاب و گروه ها هستند، چه افراد حقيقي و چه افرادي كه در دوران 
اصلاحات مسووليتي داش��تند، انس��جام و وحدت وجود دارد و اين 
وحدت با محوريت رييس دولت اصلاحات حفظ خواهد شد. بنابراين 
ما در انسجام اصلاح طلبان مشكلي نمي بينيم. جناح مقابل با برخي 
افراد مصاحبه هايي مي كند و ممكن است برخي از آن افراد حتي داخل 
اصلاح طلبان جايگاه چنداني نداشته باشند، اما صحبت هاي آنان مورد 
بزرگنمايي قرار بگيرد كه البته آن افراد نيز سريع موضع خود را روشن 
كرده يا حرف خود را اصلاح مي كنند هرچند كه رسانه هاي آن طرف 

ممكن است تكذيبيه آنها را منتشر نكنند. 
 مدار عملياتي رواني رس�انه هاي اصولگراي�ان روي چه 
مختصاتي تنظيم ش�ده اس�ت؟ اگ�ر ام�كان دارد از حوزه 
سياس�ي و رس�انه اي پروژه جنگ رواني اصولگرايان عليه 

اصلاحات را دسته بندي كنيد. 
ش��يوه عملي��ات روان��ي اصولگراي��ان اين گون��ه اس��ت كه در 
س��ايت هاي تاثيرگذارش��ان يك هماهنگي اي ايجاد كرده و با پيدا 
كردن موضوعي ش��روع به بزرگنمايي آن مي كنن��د بنابراين مدار 

عملياتي آنان در حوزه رسانه اي متمركز شده است. اما اين نكته نيز 
وجود دارد كه آنان به هيچ ح��وزه اي رحم نمي كنند و از هر حوزه اي 
بتوانند اختلاف ايجاد كنن��د، ورود پيدا مي كنن��د. همچنين آنان 
س��عي در ايجاد اصلاحات هراس��ي دارند و اين را الق��ا مي كنند كه 
اصلاح طلبان تافته جدابافته اند و التزامي به قانون اساسي ندارند. در 
حالي كه تمامي اصلاح طلبان قانون اساسي، رهبري و نظام را قبول 
دارند. اصلاح طلبان با ايده هاي ن��اب براي حكمراني خوب آمده اند و 
حرف شان اين است كه اگر كشور اين گونه اداره شود به نفع ملت است. 
اصولگرايان چون در عرصه عمل برنامه اي براي اداره كشور ندارند با 
حرف هايي بي مبنا سعي دارند تا اصلاح طلبان را اين گونه نشان دهند 
كه التزامي به قانون اساسي، رهبري و تماميت ارضي كشور ندارند در 
حالي كه اصلاح طلبان از خيلي كساني كه سعي دارند خود را مقيد 

نشان دهند، مقيدتر هستند. 
 اصلاح طلبان براي آنكه گرفتار 
تله رس�انه اي اصولگرايان نشوند 

بايد متوجه چه مسائلي باشند؟
اصلاح طلبان بايد هوش��يار باشند تا 
در دام رس��انه اي اصولگرايان نيفتند كه 
البته به نظر مي رسد اصلاح طلبان از اين 
عقلانيت برخوردار هستند كه هر مطلبي 
را بيان نكنند. اين را هم بايد در نظر داشت 
كه اگر همه اصلاح طلب��ان به محوريت 

رييس دولت اصلاحات باور داشته باشند متفرق نخواهند شد. 
   براي اينكه بيان مواضع افراد اصلاح طلب به صورت واحد 

باشد آيا ساز و كاري انديشيده ايد؟
در حال حاضر ش��وراي هماهنگي وجود دارد ك��ه احزاب عضو 
آن مواضع نزديك��ي به يكديگر دارند. ع��لاوه بر اين س��از و كاري را 
انديش��يده ايم كه براس��اس آن پارلمان اصلاحات را طراحي و اعلام 
كنيم تا احزابي كه در شوراي هماهنگي جبهه اصلاحات هستند در 
اين پارلمان مواضع خود را بگويند و اين باعث اجماع و نزديكي آنان 
بشود. البته اين نكته نيز قابل بيان است كه نشست هاي مشتركي كه 
ميان اصلاح طلبان برگزار مي ش��ود ديگر بايد به شكل عريان برگزار 

شود كه مواضع اينها به هم نزديك بشود. 
  مهم ترين نقاط ضعف اصلاح طلبان به نظر شما چيست و 

چگونه مي شود كه آن را بر طرف كرد؟
مهم ترين نقطه ضع��ف اصلاح طلبان در درج��ه اول منابع مالي 
آنهاست و در درجه بعدي ضعف رس��انه اي است در مقابل اين حجم 
رسانه اي كه اصولگرايان و طرفداران دولت قبل دارند اصلاح طلبان از 
نظر رسانه هايي در فضاي مجازي كشور فاقد حضور پررنگ و قوي تري 
هستند كه از اين نظر بايد حضور خود را قدرتمند كنند. نكته بعدي 
اينكه از رهبر جريان اصلاحات به نحو احسن استفاده كنند. اگر جريان 
مقابل را رصد كنيد مي بينيد كه در تلاش��ند براي خودش��ان رهبر 
بتراشند؛ يك روز ش��وراي همگرايي، يك روز جامعتين و... تا بتوانند 
مواضع شان را هماهنگ كنند اما  ما در جريان اصلاحات رهبري جريان 

را داريم و همه بايد زير پرچم آن حركت كنيم تا دچار تفرقه نشويم. 
   با توجه به وضعيت فعلي جناح اصولگ�را چه آينده اي را 

براي آنان متصور هستيد؟ 
اصولگرايان دو دس��ته اند، آناني كه عقلاني عم��ل مي كنند و 
كارهاي دولت قب��ل را نقد مي كنند و مواضع ش��ان به ما نزديك تر 
شده است كه ما از آنها به عنوان جريان معتدل اصولگرا نام مي بريم. 
اما دسته دوم گروه افراطي اين جناح هستند كه حتي اصولگرايان 
معتدل آنها را قب��ول ندارند. اينها اگ��ر نتوانند افكار خودش��ان را 

بازسازي كنند آينده خوبي نخواهند   داشت. 

عضو شوراي مركزي مجمع روحانيون مبارز درباره تعيين مصاديق در 
جريان اصلاحات براي ورود به انتخابات مجلس دهم گفت: فعلا جريان 
اصلاح طلب در مرحله رايزني و مش��ورت ب��راي هم افزايي و هماهنگي 
حضوري متحد و واحد در انتخابات هستند. هنوز در خصوص مصاديق 
ورود نكردند، طبيعي اس��ت اين جلس��ات با محوريت جريانات و چهره 
شاخص اصلاحات انجام مي شود. مجيد انصاري در گفت وگو با خانه ملت 
درباره برنامه هاي جريان اصلاح��ات براي انتخابات پيش روي مجلس و 
انتخابات خبرگان رهبري گفت: مجلس شوراي اسلامي جايگاه بي بديلي 
در نظام سياسي جمهوري اسلامي ايران دارد همچنين مجلس خبرگان 
رهبري كه جايگاه و نقش آن در مقاطع حساس مي توان گفت به مراتب 
مهم تر است مجلس و ديگر نهادها است، چرا كه حوزه فعاليت آن به طور 
مستقيم به عالي ترين مقام سياسي و معنوي و رسمي كشور يعني مقام 

معظم رهبري بر مي گردد. معاون پارلماني 
رييس جمه��ور همچنين تصري��ح كرد: 
چه در مقابل تعيين رهبري و چه در مقام 
نظارت كلي ب��ر نهاد رهبري، مجلس��ي 
بسيار مهم و فاخر است. لذا اصلاح طلبان 
خودش��ان را موظف مي دانن��د در عرصه 
انتخابات حضور جدي داش��ته باش��ند. 
اصلاح طلبان نسبت به تشويق مردم براي 
شركت در انتخابات و معرفي نامزد اصلح از 
ديدگاه خود مشغول رايزني هستند. اين 

جريان حتما تلاش خواهد كرد با ليست واحد به ميدان انتخابات بيايد و 
افراد شايسته و اصلح را به مردم معرفي كند. 

تلاش جريان اصلاحات براي ارايه ليست واحد
انص��اري در خصوص آخري��ن وضعي��ت فعاليت ه��اي انتخاباتي 
اصلاح طلبان گفت: به دليل مش��غله زيادي كه در دولت و معاونت امور 
مجلس رياست جمهوري دارم، متاسفانه فرصت شركت در كميته هاي 
انتخاباتي و حتي جلسه شوراي مش��ورتي اصلاح طلبان را ندارم و مدت 
زيادي است كه حضور در جلسات را از دست داده ام. اما از اخبار جلسات 
اطلاع دارم، هنوز وارد مصاديق نش��دند، فعلا جلسات در خصوص نحوه 
همكاري احزاب، گروه ها و جريانات مختلف درون اصلاحات است. وي 
ادامه داد، مي دانيد كه تعداد حزب، جمعيت و گروه در جبهه اصلاح طلبان 
گسترده است، در جلسات بيشتر روي شاخص هاي اصلحيت، نحوه تعامل 
گروه ها با يكديگر و ارتباط اس��تان ها و شهرستان ها و در خصوص نحوه 
ورود به عرصه انتخابات و سازماندهي صحبت مي شود و در زمان رسمي 
و قانوني كه تبليغات آزاد و مجاز باش��د اصلاح طلبان كانديداي خود را 
معرفي خواهند كرد. معاون پارلماني رييس جمهور همچنين تاكيدكرد: 
فعلا جريان اصلاح طلب در مرحله رايزني و مش��ورت براي هم افزايي و 
هماهنگي حضوري متحد و واحد در انتخابات هستند. هنوز در خصوص 
مصاديق ورود نكردند، طبيعي است اين جلسات با محوريت جريانات و 
چهره شاخص اصلاحات انجام مي شود، از جمله رييس دولت اصلاحات 
كه پشتوانه بزرگ معنوي و سياسي اصلاح طلبان هستند و چهره هاي 
برجسته از مجموعه روحانيون مبارز و تشكيلات روحانيون مبارز مطرح 
هستند. فعلا بيشتر بحث ها حول مس��ائل كلي انتخابات است تا ورود 
به مصاديق و كانديدا ها. انصاري درباره موض��وع تاييد صلاحيت ها نيز 
گفت: اميدواريم كه بررسي صلاحيت نامزدها صرفا در چارچوب قانون 
و به دور از هر گونه اعمال س��ليقه جناحي و شخصي باشد چرا كه رسم 
امانت داري همين است و منافع ملي هم اقتضا مي كند كه صلاحيت ها 
بدون نگاه خاص احراز شود. وي ادامه داد: اميدوار هستيم چالشي پيش رو 
نباشد و اصلاح طلبان با سابقه خدمتي درخشان و توانايي هايي كه دارند، 
هركس كه به ميدان آمد و ثبت نام كرد مثل ساير افراد، مثل اصولگرايان به 
صلاحيت آن بر اساس قانون و شرع رسيدگي شود. انصاري در خصوص 

فرضيه هاي مطرح شده درباره همپوش��اني اصولگرايان و اصلاح طلبان 
معتدل در انتخابات آتي مجلس گفت: اين صحبت ها فعلا گمانه زني و 
تحليل هاي سياسي و رسانه اي است. در جلسات مباحث كلي انتخابات 
دنبال مي شود، بايد جلوتر برويم و ببينيم خرد جمعي به چه تصميمي 
منتهي مي شود. آنچه براي اصلاح طلبان اهميت دارد، تشكيل مجلسي 
قوي، در خط امام، مدافع حقوق مردم و مجلسي در خدمت منافع ملي 

و انقلابي است. 
تصميم قطعي براي حضور در انتخابات مجلس خبرگان نگرفته ام

انصاري در پاسخ به سوالي مبني بر حضور در عرصه انتخابات خبرگان 
رهبري گفت: هنوز تصميم قطعي نگرفته ام. در دوره سوم از استان تهران 
در مجلس خبرگان حضور داش��تم و مجلس خب��رگان را جاي مهمي 
مي دانم هنوز در اين ب��اره كه در اين دوره كانديدا ش��وم تصميم قطعي 
نگرفته ام. وي در تش��ريح اهميت جايگاه 
خبرگان رهب��ري تاكيد ك��رد: مجلس 
خبرگان هم در حماي��ت از رهبري و هم 
به عنوان لنگرگاه اعتماد و اطمينان مردم 
است، ما فراموش نكرديم مجلس خبرگان 
چه نقشي بعد از ارتحال حضرت امام ايفا 
كرد، در فاصله چند ساعت و بعد از گذشت 
چند روز رحلت امام، همه خواب و خيالات 
دشمنان انقلاب و پيش گويي آنها را نقش 
برآب كرد و با يك اقدام شايسته و به موقع 
كش��تي انقلاب را در مس��ير آرام خود قرار داد و اجازه نداد تلاطم امواج 
بدخواهي ها كشور را از ضايعه دچار آسيب كند. انصاري خاطرنشان كرد: 
لذا مجلس خبرگان نقش بي بديلي در مواقع حساس دارد، نظارت كلي 
اين مجلس بر نهاد رهبري موجب تقويت نهاد رهبري است و هم عامل 

آرامش مردم خواهد بود. 
لزوم حركت منصفانه رسانه ملي و توزيع عادلانه تريبون هاي نمازجمعه 
انصاري درباره تاثير حضورهاشمي رفسنجاني در انتخابات خبرگان 
گفت: بنده شخصا تصميم مي گيرم، در دوره قبل هم تصميم شخصي 
گرفتم، البته آيت الله هاشمي رفسنجاني از شخصيت هاي بزرگ انقلابي، 
ملي و ديني اس��ت كه بر وزن مجلس خبرگان مي افزاين��د. وي افزود: 
رعايت اخلاق، انصاف و عدالت اصول اجتناب ناپذير هر انتخاباتي اس��ت 
كه در جمهوري اس��لامي ايران توصيف مي ش��ود و تصريح كرد: نبايد 
عرصه انتخابات عرصه حق كشي و دو با مانع و بي مانع باشد، به هر حال 
در اين رقابت و مسابقه بايد همه واجدان شرايط احساس كنند از شرايط 
كاملا برابر برخوردار هستند. از اكنون كه ما به تدريج به سمت انتخابات 
مي رويم بايد رسانه هاي عمومي كه از بيت المال بودجه دريافت مي كنند 
به خصوص صدا و سيما نهايت رعايت عدالت را در دستور كار قرار دهند. 
نبايد چهره س��ازي كند و يك عده را به عنوان كارشناس همه امور عالم 
و آدم دعوت كنند و عده اي در تحريم مطلق باش��ند و نتوانند از اطراف 
صدا و سيما عبور كنند. عدالت اقتضا مي كند در مسير انتخابات اين نكات 
رعايت شود. انصاري در اين خصوص تاكيد كرد: اين مساله در خصوص 
دعوت در مجامع عمومي، قبل از خطبه هاي نماز جمله و تريبون هايي 
كه متعلق به مردم اس��ت، هم بايد رعايت ش��ود. هدف در انتخابات چه 
مجلس چه خبرگان غير از خدمت به مردم نيست، نبايد مشكوك به گناه 
بي عدالتي و بي انصافي و بي اخلاقي شد. انصاري همچنين در خصوص 
حضور هاشمي رفسنجاني در انتخابات خبرگان رهبري تاكيد كرد: من از 
ايشان نپرسيدم اما ايشان حتما در انتخابات خبرگان حضور پيدا مي كنند. 
هاشمي اگر نخواهد در اين انتخابات شركت كند پس در چه انتخاباتي بايد 
حاضر شود. ايشان يكي از موسسين اين نهاد ها در كنار امام بودند، مگر 
مي توانند شانه خالي كند و در عرصه نباشد. حضور ايشان و ديگر بزرگان 

روحانيت باعث رونق و شكوه انتخابات خواهد شد. 

برش
همه ما  بايد به توان و ظرفيت خودمان متكي 

شويم نه اينكه اميد به اين داشته باشيم كه 
رد صلاحيت نكنند. اگر رد صلاحيت نكردند 

چه بهتر مقصود ما حاصل مي شود اما اگر 
رد صلاحيت كردند هم بايد آمادگي داشته 

باشيم كه اين انتخابات را با اتحاد خودمان 
به آن شكلي كه مايل هستيم پيش ببريم

برش
 انتظاري كه داريم خيلي ساده  و روشن است. 
مي خواهيم مجريان و ناظران مبنايشان قانون 
باشد و سليقه شخصي را جايگزين قانون نكنند. 

اين اميدواري وجود دارد كه ان شاء الله هم 
شوراي نگهبان و هيات هاي منتسب به آن 
و هم وزارت كشور و دستگاه هاي اجرايي 

تمسك به قانون را اصل قرار دهند


